

# Österreich – Weinviertel DAC

15

Weingut Weinwurm,  
Dobermannsdorf

new generation

*Der junge Georg Weinwurm fiel uns letztes Jahr im Herbst bereits mit einer guten Kollektion auf und bestätigte den positiven Eindruck. Zarte, klare pfeffrige Würze im Bouquet; anregende Frucht, saftig, guter Biss, ein erfrischender Sommerwein. 2007 bis 2010.*

## AUSTRIA – WEINVIERTEL DAC

### PEPPERY VELTLINER

For a couple of years the Austrian Weinviertel (Wine Quarter) has been calling itself >>the land where the pepper grows>>. The reason is that the main grape variety, Grüner Veltliner, typically reveals a peppery aroma. This variety is planted on more than 8000 hectare of Austria's largest wine growing area. As of the 2002 vintage, a new category has been introduced: the Weinviertel DAC. The abbreviation stands for "Districtus Austriae Controllatus". Only a medium-bodied Grüner Veltliner, which has undergone an additional control and shows regional characteristics, may be identified by this denomination and the region of origin Weinviertel. From then on all other wines from this wine-growing area are limited to the designation of origin "Lower Austria". This still young regulation has given a fresh impetus to the region. Strict controlling measures led to the rejection of over 50 percent of the turned-in wines. Rudolf Knoll's testing of approximately 100 wines from the 2006 vintage, in which Austria is regarded as most favourable, revealed that tolerance variations were nevertheless high and some vintners had problems with the quantitatively (due to extensive colour) low vintage. Some excessive tannin quantities were registered. And about ten percent lacked the typical "Pfefferl" (peppery aroma), instead they smelled like a Sauvignon blanc or Scheurebe – a fragrance which in Austria is called "Sämling note" and has its lovers, apparently also among the DAC-tasters. Furthermore it remains to be noted that Weinviertel DAC signifies at least reliable quality – and sometimes even classy wines.

14,5

Weinwurm Winery  
Dobermannsdorf

Schilling

15  
Weinwurm Winery  
Dobermannsdorf

new generation

Already in last year's autumn the young vintner Georg Weinwurm attracted our attention with his excellent collection and confirmed this positive impression. Delicate, clear, peppery spiciness in the nose; animating fruit, savoury, firm grip, a refreshing summer wine. 2007 to 2010.

### PFEFFRIGER VELTLINER

Das österreichische Weinviertel bezeichnet sich seit einigen Jahren als «das Land, wo das Pfefferl wächst». Denn die Hauptsorte Grüner Veltliner hat meist ein typisch pfeffriges Aroma. Über 8000 Hektar entfallen in Austrias grösstem Gebiet auf diese Sorte. Mit dem Jahrgang 2002 kam eine neue Kategorie: Weinviertel DAC. Das Kürzel steht für «Districtus Austriae Controllatus». Einzig ein mittelgewichtiger, gebietstypischer, zusätzlich geprüfter Grüner Veltliner soll so bezeichnet und mit der Herkunftsangabe Weinviertel versehen sein. Alle anderen Weine aus dem Gebiet dürfen nur mehr mit der Herkunft «Niederösterreich» deklariert sein. Die noch junge Regel hat viel Schwung in die Region gebracht. Eine strenge Prüfung sorgt dafür, dass gut 50 Prozent der angestellten Weine abgelehnt werden. Der Test von Rudolf Knoll mit rund 100 Weinen aus dem Jahrgang 2006, der in Österreich als gross gilt, machte deutlich, dass dennoch viel Toleranz im Spiel ist und manche Winzer mit dem mengenmässig kleinen Jahrgang (viel verrieselte in der Blüte) ihre Probleme hatten. Registriert wurden einige Gerbstoffbelastungen. Und etwa zehn Prozent liessen das typische «Pfefferl» vermissen, die Weine dufteten stattdessen wie ein Sauvignon Blanc oder eine Scheurebe – was in Österreich als «Sämlingston» bezeichnet wird und einige Fans hat, offenbar auch unter den DAC-Verkostern. Ansonsten bleibt festzustellen, dass Weinviertel DAC für eine mindestens zuverlässige Qualität steht – und manchmal für richtige Klasseweine.

14.5

Weingut Weinwurm, Dobermannsdorf  
Schilling

*Schwarzer Pfeffer im Duft; schlank strukturiert, obwohl im Alkoholgehalt nicht gerade kraftlos (13 Grad); saftig, runder, solider Wein mit moderater Säure. Sprichwörtliches Fazit: Da ist kein Wurm drin... 2007 bis 2010.*

Fragrance of black pepper; lean structure nevertheless powerful alcohol content (13 % vol.alc) sappy, balanced, solid wine with moderate acidity. Proverbial résumé: There is no worm in this wine... 2007 to 2010.